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פרשת שלח לך 
כ"ה סיון התשפ"א

ביום כ״ג סיון, בשנת ב׳ אלפים ת״ו לבריאת העולם, נכתבו ״האיגרות השניות״ על 
ידי מרדכי הצדיק ואסתר המלכה, להעביר את מחשבת המן בן המדתא האגגי אשר 

חשב על היהודים לאבדם. 
היה זה ״בחודש השלישי הוא חודש סיון בשלושה ועשרים בו״ - ״הרצים רוכבי הרכש 
האחשתרנים יצאו מבוהלים ודחופים בדבר המלך והדת ניתנה בשושן הבירה, ומרדכי 
יצא מלפני המלך בלבוש מלכות וכו', ליהודים היתה אורה ושמחה וששון ויקר״. ומאז 

ועד היום זהו יום ישועה, אורה ושמחה וששון ויקר.
כשהנאצים כבשו את פולין, נמלטו אלפים לגליציה המזרחית שהיתה בשליטת הרוסים. 
להרשם  יכולים  בכך  שהחפצים  הרוסים,  הודיעו  ותלושים.  עקורים  היו,  נתינות  חסרי 
ולקבל נתינות רוסית. באו רבים ושאלו את הרה״ק רבי איציקל מפשוורסק זצ״ל. אמר 
להם: ״טובתם של רשעים, רעה היא אצל צדיקים. המנעו, ואל תתוודעו לרשות״. שמעו 

לקולו ולא נרשמו.
את  ביקשו  שלא  אלו  כל  אחר  מצוד  הרוסים  ערכו  ת״ש,  בסיון  כ״ג  קודש  שבת  בליל 
הצדיק  אל  פנו  והם  איומה,  גזירה  זו  הייתה  לסיביר.  אותם  והגלו  הרוסית  האזרחות 
ובאשר לעונש  ואמר להם: ״שלם אני עם העצה שנתתי, שלא להרשם.  בטרוניה. ענה 
ולהגלייה - מה אומר לכם, יום זה כ״ג בסיון הוא יום של אורה ושמחה וששון ויקר, ולא 

יתכן שתתרחש בו רעה!״
שנה  לסיביר.  והובלו  רכבות  על  הועלו  יהודים  והמוני  וחתומים,  סתומים  היו  דבריו 
תמימה עברה - וחורף סיבירי נורא - ובסיון תש״א פלשו צבאות הנאצים למזרח גליציה 
היחידים  דמם.  ינקום  ה׳  רבבות,  טבחו  חמלו,  ולא  שהרגו  הקטל  פלוגות  ובעיקבותם 

שנותרו בחיים - היו אלו ששמעו לדברי הצדיק, וצייתו לדעת תורה!
כביכול. הערים  היה מבט מעשי,  למרגלים  לקח הפרשה, פרשת שלח:  גם  זה  ובעצם, 
בצורות, החומות גורדות שחקים, האנשים בני ענק, אנו כחגבים לעומתם. יהושע וכלב 
היסו את העם אל משה, לדעת התורה: וכי זו בלבד עשה לנו בן עמרם? הן על ידו יצאנו 
ממצרים, על ידו נקרע הים, ירד השליו, נבעה הבאר - מה פיק הברכיים הזה, הלא סייעתא 

דשמיא מלווה את דברי משה!
תמיד  מאחרינו.  ולקחים  נסיון  שנות  אלפי  משלושת  למעלה  הלא  נאמר:  אנו  ואף 
הוטעינו על ידי ״המפוכחים״: דתן ואבירם שביקשו להכנע למצרים, המרגלים שביקשו 
למות במדבר, שבנא שביקש לפתוח את השערים בפני סנחריב, צדקיהו שרצה למרוד 
שהתגרו  והקנאים  המלכות,  שלום  מפני  אחשורוש  מסעודת  שנהנו  אלו  בנבוכדנצר. 
במלכות רומי. תמיד היו בפיהם נימוקים וצידוקים. ותמיד, תמיד נושענו על ידי גדולי 
מרדכי  ישעיהו,  רבינו,  משה  אחר  בהליכה  תורה.  לדעת  בציות  הצלחנו  תמיד  ישראל, 

היהודי, רבן יוחנן בן זכאי!
יום עברו מאז כתב המן הרשע את איגרותיו,  נקודה למחשבה. שבעים  ובשולי הענין, 
שושן  והעיר  סיון,  בכ״ג  השניות  האיגרות  לכתיבת  ועד  נבוכה,  שושן  והעיר  ניסן,  בי״ג 

צהלה ושמחה.
ואמרו חז״ל שהם כנגד שבעים יום בהם עשו המצרים בשעתו כבוד ליעקב אבינו במותו. 
צרה:  עינינו  אין  שכר.  להם  מגיע  טוב,  מעשה  פעם  עשו  הגויים  ותוהים:  עומדים  ואנו 
יקבלו שילטון, עושר, גדולה, כבוד, למה לא? אך לא - מתברר שהשכר הגדול ביותר עבור 
הגוי הוא, להציק ליהודים... גם אם למראית עין בלבד, בגזירה שלא תתגשם, במבוכת 

ארעי. אם זאת יקבל - יגיעו שכרו במלואו, ולא יהיו לו עוד טענות...
מוזר, אבל עובדת חיים. תזכורת לכך שאין לנו על מי להשען, אלא על אבינו שבשמים!

"זה הבן של הרב"
בשבוע  פעם  ליתן  רגיל  היה  זצ"ל  מרן  שהיה:  מעשה 

שיעור בבית כנסת בתל אביב.

שיושב  וראה  באיחור  קצת  הגיע  הרב  הימים  מן  ביום 

בחור צעיר ופיו מלא בחכמת התורה ומסר שיעור עד 

לבואו. כמובן שהוא ירד מיד מהבמה כשראה את מרן, 

והרב נתן את השיעור הנפלא.

לו,  ואמר  הבחור  של  לאביו  ניגש  הוא  השיעור  לאחר 

אשריך שזכית לבן תלמיד חכם. 

הבן  זה  הבן שלי,  לא  זה  הרב,  לו האבא: מחילה  אמר 

של הרב! 

מה פירוש הדברים? שאל מרן בתמיהה. 

השיב האבא ואמר לרב: לפני כעשור שנים הרב דיבר 

הילדים  את  להוציא  שצריך  זה  על  בשיעור  והוכיח 

תורה  לתלמודי  ולהכניסם  הרגילים,  ספר  מהבתי 

והכל  חכם  תלמיד  הוא  היום  ה'  וברוך  עשיתי.   וכך 

בזכות הרב.

התנצל וביקש סליחה
האברכים  אחד  הגיע  תשנ"ט(,  )שנת  הימים  באחד 

מירושלים לבית מרן לתפילת שחרית, במיוחד בשביל 

אז  שהיתה  זקנתו  למרת  ניתוח  על  דחופה  התייעצות 

לאחר  בנידון.  יכריע  שרבנו  כדי  קשה,  בריאותי  במצב 

התפילה, היה רבנו עסוק בדיבורו עם כמה אנשי ציבור. 

בין לבין הודיעו בנו הג"ר משה שליט"א שיש כאן אברך 

המחכה להתייעצות על הניתוח. רבינו אמר לו שיתן לו 

להיכנס כשיסיים עמם. ואולם, משום מה הדבר נשכח 

ואף אחד מבני הבית לא נכנס לחדר הספרייה של רבנו, 

והאברך חיכה יותר ממחצית השעה בחדר הספרייה.

הן אמת, שכולו נתמלא עונג על הזכות שנפלה בחלקו 

בעוד  ממושך,  זמן  רבנו  של  ספרייתו  בחדר  לשהות 

שהוא שמע בהמשך שרבנו מברך ברכת המזון בנעימה. 

פת שחרית  )לאחר שאכל  המזון  ברכת  רבנו  משסיים 

בזריזות( שב לחדר ספרייתו להמשך עבודתו בקודש, 

ואז הוא ראה את האברך, ומיד הבין שהוא אותו אברך 

שחיכה לו מסיום התפילה.

ראה רבנו בענוותנותו הרבה, דבר ראשון להתנצל בפניו, 

ולאחר  )כביכול(...  עיכבו  שהוא  סליחתו  את  וביקש 

מכן, שמע את הדברים ואת הספיקות והכריע לו בדבר 

הניתוח. אח"כ ברך את אותה אשה מעומק הלב, ודאג 

גם לברך ברכה מיוחדת את נכדה האברך.

"ליהודים היתה אורה"

קורא יקר! אם ברצונך להנציח את הגליון להצלחה, לרפואה שלימה, או להבדיל לע"נ יקירך, צור עוד היום קשר עם המערכת. זכור! "כל המזכה את הרבים אין חטא בא על ידו".קורא יקר! אם ברצונך להנציח את הגליון להצלחה, לרפואה שלימה, או להבדיל לע"נ יקירך, צור עוד היום קשר עם המערכת. זכור! "כל המזכה את הרבים אין חטא בא על ידו".

https://n.sendmsg.co.il/f23227/הצטרפות לקבלת העלון וקראת לשבת עונג במייל


פחד - בריחה 
מעצמי

עת בו  בארצנו הקדושה 

בס"ד יוצאים מהקורונה 

זה הזמן להתבנן ולהפיק לקחים, אם נתבונן במשבר ה'קורונה' נראה משהו מדהים: במשבר 

התמודדו אנשים עם חרדה קיומית, אף אחד לא ידע מה ילד יום, העולם נעצר, אין טיסות, 

אין עסקים, אין לימודים, כל מערכות החיים השגרתיות נעצרו, מציאות של חוסר וודאות 

פחד  אחד  פחדו.  הם  ממה  אנשים,  הטריד  מה  לראות  מדהים  היה  וכאן  חרדה  היוצרת 

מהתמודדות כלכלית, מהיכן יכלכל את בני ביתו כשחלק כבר ראו את עצמם עומדים ליד 

משאית הלחם כשבבית שורר רעב. השני רעד מהרגע שייאלץ לשהות בבידוד. רק המחשבה 

להיות לבד שיגעה אותו. השלישי נבהל מעצם המחלה, הוא פחד לאבד אנשים יקרים לו 

היום  והיו את אלו שהשתגעו רק מכך שסדר  לבין עצמו הוא מעט חשש על עצמו.  ובינו 

'סוף  זהו  מבחינתם  אי-סדר  בבית,  הילדים  הכולל מתפרק,  ותיקין,  מנין  אין  נהרס,  שלהם 

העולם'. היו גם את אלו שהיו עסוקים במחשבות מה יהיה עם החומרות בפסח לאור המצב. 

פחד הוא אחד המניעים היותר חזקים וסמויים המנהלים אותנו בעיקר בתת-מודע ולעלות 

סימני שאלה  להציב  יכולים  אנו  על הפחד  עלינו  תגלית מדהימה, משום שכאשר  זו  עליו 
למקור הפחד ולהתחיל להתמודד אתו. אנו נוגעים כאן במשהו עמוק ויסודי מאוד.  לרובנו, 
החששות והפחדים עטופים בהמון עטיפות ענייניות ושכליות דרכם אנו משקרים עצמינו 
יום יום מתוך בריחה לשמוע את מה שהקול הפנימי מעורר בנו. אנו משכנעים עצמינו שהכול 
נעשה מתוך ידיעה ובחירה, בזמן שהכל בריחה אחת גדולה. לכן, בזמן של עצירה כשאנו עם 
הפנים לקיר, זו הזדמנות מדהימה להכיר את עצמנו ולנסות לפרוח ע"י שלא נפחד להתעמת 

עם ההרגשה המפחידה. 
זו הזדמנות לשאול את עצמינו שאלות מהותיות, לאחוז את השור בקרניו ולבדוק: 

• מי אומר שלהיות לבד זה אסון, אולי להיפך, זו הזדמנות ללמוד להתמלא מעצמי ולא ע"י 
תלות מוחלטת במחמאות ואישורים סביבתיים. 

• מי אומר שסדר יום שבלוני הוא הנכון, אולי דווקא מעט גמישות בסדר היומיומי תוסיף 
רוגע ושלווה לכל הסביבה ותוריד את מפלס המתח מכל איחור או שינוי תכנית?! 

• מי אומר שאתה הוא הזן ומפרנס? מיליארדים של בעלי חיים עברו את משבר הקורונה 
ללא שום דאגה כמו מיליוני ילדים פעוטות ותינוקות, אולי זו הזדמנות לחיות אמונה ולא 
רק לדקלם או לצפצף )כלשונו של החזו"א( אמונה. דווקא נקודת השפל בעת משבר תוביל 
המשך בגליון הבא אי"ה לחינוך פנימי לאמונה.  

"ולא תתורו"
השאיפה של כל יהודי, החלום של כל אב וסב, הוא לזכות לגדל ולחנך 
את ילדיו בצורה הטובה ביותר, לרוות מהם רוב נחת. אמנם, כולנו יודעים 
מצפים  כולנו   – מידה  ובאותה  נחת,  המניב  בנים'  גידול  'צער  שיש 
מקסימום  מנת   – ומאידך  הגידול,  מצער  מינימום  למנת  ומייחלים 
מהנחת. כל הורה בישראל שואף, מצפה ומייחל לראות את ילדיו גדלים 
רוב נחת דקדושה, לחוות את שנות  ומתפתחים לתפארה, לרוות מהם 
גידולם וטיפוחם ללא צער ועגמת נפש, רק מתוך אושר וסיפוק אינסופי.
וזה לא קל. דורנו דור אפוף נסיונות רוחניים, היצר אורב לנו ולילדינו בכל 
פינה. יש גם בעיות בריאות שעלולות לצוץ בכל גיל, יש מצוקות פרנסה 
שמתגברות מעת לעת, החיים הם מירוץ מכשולים – וגידול ילדים הוא 
אתגר לא קל. כל מה שיש לנו אנו מוכנים לתת להבטיח את עתיד ילדינו. 
תפילות,  כמה  מהם,  הנחת  את  לבטח  כדי  להשקיע  מוכנים  אנו  כמה 

דמעות, כספים ומשאבים אנו שופכים ומשקיעים למענם!
האם יש כלי שבעזרתו נוכל לוודא שנגיע אל היעד הנכסף – להצלחה 
בכל תחומי החיים, לגדל את ילדינו בקלות ובנוחות, להתמודד בגבורה 
עם אתגרי החיים, לזכות לרוב נחת? האם ישנו מפתח שפותח את שערי 

שמים לקרבת ה' אמיתית, להתרפקות מלאה וחביבה על אבא?!
מתברר, שיש משהו כזה, זוג פריטים כאלה. והוא אינו נסתר ולא חשאי, 
שתי  אלו  האנושית.  האישית  בחזית  הפנים,  במרכז  בדיוק  נמצא  הוא 

העיניים שלנו!
העיניים. העין היא אחד האיברים החיוניים ביותר, הכלי המרכזי בעזרתו 
אנו 'תופסים' את העולם. כל פעולה שאנו עושים מתחילה בעיניים – 
בעזרתן אנו קוראים, לומדים, מכירים, מבחינים, צועדים ופועלים. חוש 
הראיה הוא אחד החושים המרכזיים בחיינו, ולו רק ננסה לעשות משהו 

בעיניים עצומות – נבין עד כמה העיניים הן איבר קריטי ביותר לחיינו!
ודווקא לכן, הן ניתנו לנו במתנה מה', בתוספת אזהרה אוהבת בפרשת 
השבוע: להשתמש בהן בצורה הנכונה, לשמור על העיניים לבל יתלכלכו, 
הצינור  הן  העיניים  הלא  מחליד.  אינו  נפגם,  אינו  הראיה  שחוש  לוודא 
להעברת מידע אל המוח שלנו – ולכן עלינו לשמור על הצינור הזה בשיא 
הניקיון והטהרה, לוודא שהוא נותר צח וזך, להבטיח שהוא חף מכל כתם, 

נקי, נוצץ!
גילוי  וראו  הביטו  זאת,  ולצד  התורה,  מן  עשה  מצוות  שהיא  חובה  זו 
זי"ע, כמופיע בספר  מדהים, מפי השרף הרה"ק רבי אורי מסטרעליסק 
ויגדלם ללא  יחיו בניו  וכך הוא מגלה: 'השומר את עיניו,  'אמרי קדוש'. 

צער!'
8 מילים, הבטחה אחת, כבירה, עוצמתית, מרגשת: שמירת עיניים היא 
ביטוח לילדים, ביטוח לחייהם, ביטוח לגידולם, ביטוח לבריאותם, ביטוח 
לנחת מהם. כל החבילה בשיק פתוח אחד – שמירת העיניים מבטיחה 
את חיי ילדינו, ואת גידולם – לאורך כל השנים – ללא כל צער! מה יותר 

טוב מזה? היש הבטחה גדולה מזו?!

  "וינסו אתי זה עשר פעמים" )יד, כב(.
בגמרא מסכת ברכות )דף ס״א עמוד א׳( אמרו חז״ל: יצר הרע דומה 

לזבוב ויושב בין שני מפתחי הלב!
כידוע - אמר רבי ישראל מאיר הכהן מראדין, בעל ה״חפץ חיים״ - כל 
בעל חיים יש לו מעט בושה או פחד לפי ערכו, וכאשר מניסים אותו 

אינו שב תיכף ומיד.
אותו,  וכשמניסים  כלל,  ופחד  בושה  לו  שאין  אחד  חיים  בעל  יש 

אפילו מאות פעמים, הוא שב מיד אל מקומו, והוא הזבוב.
בריה קטנה זו לפעמים כל כך מטרידה את האדם עד שאינו מוצא 
מנוחה... כאשר הזבוב מרחף על פניו והוא מניסו, שב הזבוב וניצב על 
ראשו... שוב הוא מניסו וניצב על ידו... האדם מגרשו בזעם ולפעמים 
אף מחליף את מקום שבתו, וכמו להרגיז שב הזבוב ויושב על פניו...

יצר הרע לזבוב, שאתה מבריחו פעם אחר  לפיכך דימו חכמינו את 
פעם, והוא אינו יודע בושה ושב אליך, ואין להיפטר ממנו לא בשכבנו 
ולא בקומנו, וכדברי בעלי המוסר הקדמונים באמרם: אתה ישן והוא 

ער תמיד! 
על  טוב  יצר  אדם  ירגיז  לעולם  הקדמונים:  חכמינו  לנו  הורו  לפיכך 

יצר הרע!
לא ירגיע האדם את עצמו שכבר הבריחו ונצחו ועל כן בוודאי לא יהין 

היצר הרע לשוב אליו...
הוא עוד ישוב!

"והיה אם מעיני העדה נעשתה לשגגה" )טו, כד(.
ראש  צדקה,  יהודה  רבי  הגאון  אל  שבא  יום  קשה  ביהודי  מעשה 
ובפיו טענה: בני לומד בישיבה אצל הרב, והרב  יוסף,  ישיבת פורת 
מחנך אותו שתפקידו לשבת וללמוד כל היום בהתמדה. לעומת זאת 
שאני  הדבר  צודק  האם  ליל,  ועד  מבוקר  לפרנסתי  קשה  עובד  אני 

אעמול בפרך ואילו בני ישב וילמד בנחת?...
בגוף  מוצאים  אנו  דומה  דבר   - יהודה  רבי  השיב   - אתה  יודע 
ואינן  כמעט  העיניים  ואילו  בפרך  עובדות  והרגליים  הידים  האדם, 

מתאמצות... האם זוהי חלוקה צודקת?...
אלא מאי - אמר ראש הישיבה - לולא שהעיניים היו ממלאות את 
תפקידן כראוי, היה האדם נופל בבורות ובפחתים... העיניים גורמות 

ששאר האיברים יוכלו למלא את תפקידם כראוי!
החכמים,  תלמידי   - יהודה  רבי  סיים   - התורה  לימוד  לגבי  גם  כך 
לכוין  תפקידם  כי  העדה״,  ״עיני  מכונים  דור,  שבכל  התורה  עמודי 
ולהדריך את כלל הציבור בדרך התורה. רק בזכותם יכול הציבור כולו 

להתקיים.


